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پخش و توقف پخش، هر دو تصمیم صداو سیما بوده است
قطع پوشــش تلویزیونی جلسات کمیســیون ویژه، آن هم درست پس از پایان جلساتی که سعید جلیلی میهمان این کمیســیون بود، انتقادات بسیاری را 
برانگیخت. نوک پیکان این انتقادات از یک سو به سمت کمیسیون بود و از سوی دیگر به سمت صدا و سیما که »برجام را به موضوعی سیاسی تبدیل کرده 
اند«. اما حالا اعضای این کمیسیون، اعلام کرده اند که کمیسیون برجام نه مصوبه ای برای پخش جلسات این کمیسیون داشته اند و نه برای قطع آن و 

تصمیم گیری در این زمینه کلا با خود مسئولان صدا و سیما بوده است. 
غلامرضا تاجگردون: مدیران صدا و سیما با اقدامات روز سه شنبه تعمدا یا سهوا شائبه سیاسی کاری را ایجاد کرده اند، از این رو صدا و سیما 

یا باید این کار را شروع نمی کرد و حال کار این پروژه کلید خورده، می بایست تا پایان آن را ادامه می داد.
 منصور حقیقت پور: به طور حتم اگر قرار بود که نشست های کمیسیون برجام پخش شود، می بایست تمام نشست ها پخش می شد، اما 

صدا وسیما نسبت این مسئله گزینشی عمل کرد.  
 علاء الدین بروجردی:  این ادعای مسئولان رسانه ملی که به علت برنامه کمیسیون برجام مبنی بر عدم حضور اعضای تیم مذاکره کننده 
هسته ای در نشست های این کمیسیون، دوربین های صدا و سیما دیگر حاضر نمی شوند، درست نیست، زیرا در نشست های هفته اینده این 

کمیسیون نیز مسئولان تیم مذاکره کننده حضور خواهند یافت. ضمن آنکه آقایان نهانوندیان و عراقچی هر دو در مذاکرات حضور داشتند.
 علیرضا زاکانی: سازمان صدا و سیما با توجه به اینکه نشست های تخصصی این کمیسیون در هفته آینده نیز ادامه خواهد داشت، تاکنون 

اعلام کرده اند که این جلسات طبق روال کار کمیسیون های مجلس محملی برای انعکاس کامل از سوی رسانه ملی ندارد.

زنجانی را پیراهن عثمان کرده اند
با نزدیک شدن به روز نخستین جلسه دادگاه بابک زنجانی، اظهار نظرها درمورد او و پرونده 209 جلدی اش بیش از پیش 
شــده و وکیل زنجانی از همین حالا دفاع از او را شروع کرده است، نه در دادگاه که در رسانه ها. اصل حرف رسول کوهپایه 
زاده هم این است که موکلش در حال حاضر »متهم است نه مجرم« و نباید در افکار عمومی از او به عنوان کسی که جرمش 
قطعی است حرف زد. او حالا هفته ای نیست که در برابر دوربین ها و میکرفون های خبرنگاران حاضر نشود و به اظهارات 
مقامات مختلف درمورد موکلش پاسخ ندهد.  کوهپایه زاده در آخرین صحبت هایش گفته است که عده ای با این اظهار نظرها 
درواقع زنجانی را پیراهن عثمان کرده اند تا به مقاصد سیاسی شان برسند. به گفته او این عده هر چند صحبت از مبارزه با فساد 

می کنند، ولی در واقع با کارت زنجانی مشغول بازی های سیاسی شان هستند. کوهپایه زاده به اظهارات وزیر نفت درخصوص رشوه زنجانی به بانک، مقامات و 
مسئولان کشور تاجیکستان نیز واکنش نشان داده است و آن را کذب محض خوانده و گفته است که اساساً در کیفرخواست علیه موکلش، به هیچ وجه اتهام 
رشوه مطرح نیست. وی همچنین در خصوص اظهارات امیرعباس سلطانی عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس مبنی بر اینکه لوح فشرده 
ضبط شــده از اعترافات بابک زنجانی وجود دارد که حتی در اختیار قوه قضاییه هم نیست، گفته است: سوال اینجاست که به فرض صحت این موضوع، 
آیا بهتر نبود سلطانی به جای رسانه ای کردن، اسناد خود را به مقامات قضایی تحویل می داد. به گفته او موکلش زمانی که به کمیسیون انرژی مجلس می 
رفته، کل جلسات را ضبط کرده و پس از بازداشت هم آن را روی سی دی به مقامات قضایی ارائه داده است. وی می گوید این سی دی نه تنها حاوی اعترافی 

نیست، بلکه صحبت های برخی از نمایندگان هم در آن ضبط شده که خودشان معترف هستند زنجانی در زمان تحریم ها، چه خدماتی انجام داده است.

در روزهای اخیر صحبت ها بر ســر دعوت از آمانو در 
نشــریات و رســانه ها بیش از هر زمان دیگری بر سر 
زبان ها افتاده اســت، به نظر می رســد کــه احتمال 
حضور آمانو در کمیســیون برجام بیشتر شده است، 
اما موضوعی که باید در نظر گرفت این است که آیا ما 
هم می خواهیم اتفاقی کــه در کنگره آمریکا رخ داد 
تکرار شود یا بحث خاصی است که باید مطرح شود.

در آمریــکا، کنگره بــه دولت اعتماد نداشــت و می 
خواست حقایق را از زبان آمانو بشنود، اما این موضوع درباره ما صدق نمی کند و 

ما به دولت اعتماد داریم، بنابراین الگوی ما آمریکا نخواهد بود.
 اما ما می توانیم دیدگاه های خود را نسبت به عهد شکنی های گذشته بیان کنیم 
که می تواند خروجی قابل توجهی داشته باشد. اگر ما بتوانیم به آمانو پیغام دهیم 

که به صورت مستقل عمل کنند و تحت تاثیر عوامل بیرونی قرار نگیرند می تواند 
مفید واقع شود، البته این کار ظرافت خاصی می خواهد و موضوع بسیار سخت و 
حساسی است و باید فضا را طوری تعریف کنیم که این پیام به خوبی به وی برسد.
می شود از فرصت بدست آمده استفاده کرد و اسناد و مستندات مرتبط با اتفاقات 
گذشته مانند درز اطلاعات یا بازدید های صورت گرفته ازپارچین و درخواست های 
بازدید مجدد از سایت های هسته ای کشور را برای وی تشریح کنیم و به وی اعلام 
کنیم که منابع آنها و کسانی که به آنها اطلاعات می دهند افراد مطمئنی نیستند 
و حتی می توانیم موضع مریوان را هم که در روزهای گذشته خبر ساز شده بودرا 
هم شفاف کنیم. ما اگر بتوانیم در این جلسه رفتار گروهک ها و کسانی که بانظام 
ما چه داخلی و چه خارجی در عناد هســتند را تشریح کنیم باید امید وار باشیم که 
جلســه با آمانو مفید واقع شود. اما برای این کار نیاز به یک برنامه متقن و از پیش 
تعیین شده است. البته ما خودمان هم قبل از هر کار دیگری باید فهم خود از برجام 

را بالا ببریم بطور مثال در قضیه موشک ها، فهم ما این است که موشک های ما 
برای کلاهک هسته ای طراحی نشده و مشمول تحریم نمی شود و لذا می توانیم 
کار خود را دراین خصوص ادامه دهیم، در ارتباط با مسائل دیگر هم به این صورت 
است و باید فهم خودمان را برای آمانو تشریح کنیم. این کار نیاز به نشست های 
تخصصی دارد و باید حقوق دان ها و افراد فنی ما را در این راه کمک کنند تا بتوانیم 
با زبان وی مطالب خودمان را به وی منتقل کنیم در غیر این صورت حضور وی در 
کمیسیون به شکلی که در آمریکا اتفاق افتاد کار مفیدی نیست دولت ما چیز پشت 
پرده ای ندارد که آمانو آن را برای ما تشــریح کند. با بی برنامگی نمی شود رئیس 
آژانس انرژی اتمی را به کمیســیون آورد، اما متاسفانه تا این لحظه من به عنوان 
عضو کمیسیون سیاست خارجی و کمیسیون برجام اطلاعی از چهارچوب حضور 
وی در کمیســیون ندارم و اگر این گونه باشد حضور وی در کمیسیون به صلاح 
نیست، اما اگر برنامه مدونی باشد خوب و مفید خواهد بود بنابراین کمیسیون در 

حال حرکت بر روی لبه تیغ است.
*  عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام

غربی ها دست از منزوی 
کردن ما برداشتن

محســن رضایی گفت:» آخرین خصومت غرب علیه 
ایران، محاصره شدید اقتصادی طی 12 سال اخیر تحت 
عنوان منزوی سازی ایران و فلج سازی اقتصاد ملی بود. 
به بهانه واهی بمب اتم اســلامی که به دروغ به ما بسته 
بودند، شدید ترین تحریم ها را علیه ایران به کار بردند.« 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در یادواره شهدای 
لاریجان با اشاره به محاصره اقتصادی ایران بیان کرد:» 
دشمنان انقلاب ابتدا فکر نمی کردند ما مقاومت کنیم 
و تحت شرایط تحریم ها به نصب 20 هزار سانتریفیوژ 
و غنی سازی 30 درصدی برســیم. وقتی که مشاهده 
کردند که ایران به این سطح از پیشرفت ها رسیده است، 
خودشان دست از منزوی سازی ما برداشتند و همه به میز 
مذاکره روی آوردند.« محسن رضایی با بیان اینکه غرب 
می خواهد از امیان خود در منطقه کمک بگیرد، اظهار 
داشت:» دشمنان ما در صدد هستند که به دوستان و 
طرفداران خود به پیوندند. از حامیان خود در منطقه مانند 
عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی کمک بگیرند 
و بــا فرصت دادن به تکفیری ها ســعی کنند که جلوی 
پیشــرفت ایران را بگیرند.« وی افــزود:» ایران از زمان 
استقلال تاکنون به خود اتکایی در صنایع نظامی رسیده 
است و آنها ناراحت هستند، می گویند شما نباید موشک 
داشته باشید، خودشان موشک و بمب اتم دارند ولی از 
دستیابی ما به سلاح های دفاعی می خواهند جلوگیری 
کنند. چرا؟ روشن است که آنها نمی خواهند یک ایران 
مقدر و مستقر در منطقه باشند. به همین دلیل، از ابتدای 
انقلاب بر سر راه ما مانع تراشی کرده اند. جنگ و کودتا 
و ترور و شــورش و تحریم ها را به وجود آوردند، ولی ما به 
فضل الهی از این موانع عبور کردیم. شهدا، رزمندگان و 
مقاومت ملت ایران و رهبری حکیمانه امام و مقام معظم 
رهبری از عوامل اصلی پیروزی ما بودند.« دبیر مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با تاکید بر این که غربی ها 
برنامه جدیدی دارند، خاطرنشان کرد:» می خواهند با باز 
کردن درهایی که بسته بودند و ناچار شدند آنها را بازکنند 
کالاهای مصرفی را وارد کشــور ما بکنند. یعنی از ورود 
فنآوری پیشــرفته جلوگیری کنند، یک تجارت کنترل 
شــده و به قول خودشان هوشــمند را جایگزین تحریم 
های هوشمند سازند. در برجام و یا توافق وین، گروهی 
را مامور کنند که بر واردات و صادرات ایران نظارت کنند، 
از ورود برخی از کالاها جلوگیری کنند و از صادرات برخی 
از کالاها جلوگیری کنند. آنها با این کار می خواهند اولا از 
رفتن ایران به سوی استقلال اقتصادی جلوگیری کنند و 
ثانیا از وارد شدن فناوری های پیشرفته به ایران جلوگیری 
کنند.« رضای راه چاره را گام برداشــتن در مسیر تحقق 
اقتصاد مقاومتی بیان کرد و گفت:» حرکت دولت و مردم 
به سوی اقتصاد مقاومتی راه برون رفت از خصومت های 
جدید غرب است.« دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
به برنامه جدید غرب علیه ملت ایران اشاره کرد و گفت: 
دشمنان ما در صدد هستند که به دوستان و طرفداران 
خود به پیوندند. از حامیان خود در منطقه مانند عربستان 
سعودی و رژیم صهیونیستی کمک بگیرند و با فرصت 
دادن به تکفیری ها سعی کنند که جلوی پیشرفت ایران 
را بگیرند و از ایجاد یک تمدن بزرگ و حیات طیبه برای 
مردم جلوگیری کنند.آنها نمی خواهند ایران اسلامی به 
یک کشور بزرگ و پیشرفته با فرهنگ اسلامی و ایرانی 
در این منطقه به وجود آید. مخالفت آنها، مربوط به امروز 
و پیروزی انقلاب اسلامی نیست. بلکه قرن هاست که 
aآنها با اسلام و کشورهای اسلامی به خصوص ایران 
مخالفت می کنند. آنها تنها کشورهای اسلامی را برای 
نوکری و دست نشاندگی می خواهند. تا قبل از اینکه نفت 
پیدا شود و رژیم صهیونیستی در این منطقه تحمیل بشود 
انگیزه آنها اعتقادی بوده است. با اسلام و ملت های این 

منطقه مخالف بودند. 

رایزنی با شورای نگهبان جدی تر شد
فاز جدید فعالیت های انتخاباتی اصلاح طلب ها

اگر تا پیش از این صرفا از رایزنی اصلاح طلبان و شورای نگهبان گمانه زنی هایی 
می شد، امروز بحث بر سر این است که » رایزنی شورای نگهبان و اصلاح طلبان 
ضرورسی است«. این را معاون سیاسی دولت اصلاحات می گوید و البته تاکید 
می کند هنوز اجماعی صورت نگرفته اســت. با این حال، به نظر می رسد جنب 

و جوش های اصلاح طلبان برای تایید صلاحیت را باید به فال نیک گرفت. 

تغییر تاکتیک اصلاح طلبان با رمز » وحدت«
شاید داریوش قنبری را بتوان اولین فعال سیاسی اصلاح طلب دانست که مسئله 
تعامل شــورای نگهبان و چهره های اصلاح طلب را مطرح کرد. قنبری در این 
خصوص گفته بود:» با توجه به اینکه مساله تایید صلاحیت یکی از چالش های 
همیشــگی جریان اصلاح طلب بوده است، تعامل با برگزار کنندگان انتخابات 

می تواند در این زمینه اثر گذار باشد.« 
اما همه چیز وقتی جدی تر شد که محمدرضا عارف، کسی که او را تا سرلیستی 
لیســت اصلاح طلبان معرفی می کنند، با اعضای شورای نگهبان دیدار کرد. 
این خبر را علیرضا خامسیان، مسئول دفتر رسانه ای او اعلام کرد و البته گفت 
این دیدارها ادامه خواهد داشت. خامسیان در این خصوص گفته بود:» عارف 
بدلیل آنکه مورد وثوق ارکان تصمیم گیر نظام اســت و به خاطر شــخصیت ذو 
وجهینی که دارد از گذشته تلاش می کرد تعاملات مناسبی با مسئولان داشته 
باشــد و اکنون که به انتخابات نزدیک می شــویم علی القاعده این تعاملات و 
رایزنی ها بیشــتر می شــود.« این اما فقط اصلاح طلبان نیســتند که با شورای 
نگهبان دیدارهایی داشــته اند، خامســیان با تاکید بر اینکه اصولگرایان هم با 
شــورای نگهبان دیدار کرده اند، بیان کرده بــود:» اصولگرایان هم با اعضای 
شــورای نگهبان رایزنی هایی داشتند، در گذشــته بخاطر برخی سوء برداشتها 
تعاملات اصلاح طلبان با مســئولان دخیل در امر انتخابات کمرنگ شده بود 

که خوشــبختانه با فضای خوبی که در کشور بعد از انتخابات ریاست جمهوری 
حاکم شده است اینگونه تعاملات پررنگ تر شده است.«

با این حال، محمدرضــا خاتمی کار را تمام کرد، وقتی گفت:» تاکتیک اصلاح 
طلبان تغییر کرده است«. هادی خامنه ای در توضیح و تفسیر حرف های خاتمی 
اظهار داشت:» دوستان ما در جریان اصلاحات هم قضیه تایید صلاحیت در 
شورای نگهبان را از طریق گفت و گو دنبال می کنند. به طور مثال اخیرا با تعدادی 
از اعضای جامعه مدرسین در قم و اعضای شورای نگهبان جلسات و دیدارهایی 

برقرار شده است با هدف اینکه بر میزان وفاق و وحدت ملی افزوده شود.«
علی لاریجانی کســی اســت که عده ای او را اصولگرایی معتدل و عده ای او را 
اصلاح طلب می دانند. لاریجانی هر چه باشــد به هر حال شــخصی است که 
به جریان اصلاحات نزدیک است و شاید به همین دلیل باشد که عده ای او در 
لیســت ائتلاف اصلاح طلبان و حامیان دولت قرار می دهند. علی اکبر اولیاء، 
یکی از فعالین اصلاح طلب خبر داده است که اخیرا، لاریجانی هم وارد مذاکره 
با شورای نگهبان شده اســت. وی در این خصوص اظهار داشته بود:» تا آنجا 
که بنده اطلاع دارم آقای علی لاریجانی، رییس مجلس شورای اسلامی برای 
جلوگیری از رد صلاحیت ها بحث ها و رایزنی هایی داشــته و در آینده هم به این 
رایزنی ها ادامه خواهد داد تا چهره های دلبســته به نظام مــورد بی مهری قرار 
نگیرند و فضای انتخابات به گونه ای باشــد کــه همه جناح ها امکان حضور در 

عرصه انتخابات را داشته باشند.«

اجماعی بین اصلاح طلبان به وجود نیامده است
حالا نوبت محســن مهرعلیزاده اســت که از »ضرورت رایزنی اصلاح طلبان و 
شورای نگهبان« سخن بگوید. معاون سیاسی دولت اصلاحات در این خصوص 
می گوید:» امروز برای رفع برخی ابهامات پیرامون جریان اصلاحات و صلاحیت 

نامزدهای انتخاباتی وارد گفت وگو و رایزنی با این شــورا شــده  ایم و هشدار می 
دهیم که فشار گروه ها و احزاب نباید شورای نگهبان را از مسیر قانونی خود خارج 
کند.  در این راستا صحبت هایی را انجام داده ایم و خوشبختانه با پیشرفت های 
خوبی مواجه بوده ایم. شورای نگهبان هم می داند که اگر بتواند به نحوی عمل 
کند که نقش تاریخی خود را در مشارکت حداکثری مردم در انتخابات ایفا نماید، 
»بــرد« دیگری برای نظام به ارمغان خواهد آورد. شــورای نگهبان نهاد قانونی 
اثرگذاری در روند انتخابات هست و لذا این رایزنی ها ضروری به نظر می رسد.«
معــاون رئیس دولت اصلاحــات اما تاکید دارد که هنــوز اجماعی بین اصلاح 
طلبان در این خصوص صورت نگرفته است:» هر کدام از افراد حسب اعتبار و 
ارتباطاتی که دارند در جهت روشنگری اذهان صحبت هایی مطرح می کنند و 

اجماع خاصی در این رابطه صورت نگرفته است.«

چرا رایزنی با شورای نگهبان را باید به فال نیک گرفت؟
» وحــدت بین اصــلاح طلبان« و » حضــور حداکثری آنان در کرســی های 
مجلس«، دو فاکتوری اســت که دلیل رایزنی اصلاحات با شــورای نگهبان 
توضیف شــده اســت. این موضوع می تواند کارآمد و موثر باشد چرا که بعد از 
صحبت های مقام معظم رهبری و فصل الخطاب بر ســر چالش مرجع احراز 
صلاحیت، این شورای نگهبان است که باید کاندیداها را از فیلتر خود بگذراند. 
تعامل و رایزنی ها میان اصلاحات و شورای نگهبان می تواند از سویی موجب 
وحدت میان اصلاح طلبان و همچنین حضور حداکثری آنان شــود. باید در 
نظر داشــت اتفاقات چند ســال اخیر و التهاب فضای سیاسی کشور، موجب 
فاصله گرفتن شورای نگهبان و اصلاح طبان شده است. رایزنی چهره های 
سرشــناس اصلاحات با اعضای این نهاد، می تواند این فاصله را به کمترین 

میزان برساند.

  یادداشت

واکنش روز کامنت روز

شعار »مرگ بر آمریکا« علیه مردم آمریکا نیست
حســن روحانی در  مصاحبه با شــبکه »ســی بی اس« آمریکا گفت که شــعار »مرگ بر آمریکا« علیه مردم آمریکا نیست بلکه علیه سیاست های گذشــته آمریکا درخصوص ملت ایران است. 
رئیس جمهور تاکید کرد که مردم ما به مردم آمریکا احترام می گذارند و در پی جنگ با هیچ کشــوری نیســتند، اما در عین حال سیاســت های ایالات متحده علیه منافع ملی مردم ایران بوده 
و قابل درک اســت که مردم به این مسئله حساسیت نشــان دهند. به گفته روحانی وقتی مردم ایران علیه شــاه قیام کردند، آمریکا تا آخرین لحظات از شاه حمایت کرد و طی جنگ هشت ساله 
بــا عراق، از صدام حمایت کرد و مردم این حقایــق را فراموش نخواهند کرد. او در ادامه تاکید کرد: »ما نمی توانیم گذشــته را فراموش کنیم و در عین حال نگاه ما باید به آینده باشــد«. روحانی 
درمورد تاثیر توافق بر روابط آینده ایران و آمریکا گفت فکر می کند ایرانی ها قصد دارند محتاطانه در این خصوص گام بردارند، چراکه از یک ســو باید گفت غیر از توافق هســته ای، ایران 
و آمریــکا همکاری دیگری نخواهند داشــت و در عین حال می توان گفت که در حال حاضر برخی هماهنگی ها بین دو کشــور در جریان اســت. او همچنیــن از این ایده که صنعت 

توریســم می تواند یکی از راه های توسعه روابط دو کشور باشد، استقبال کرد.

آمدن آمانو به مجلس بی فایده است!

سیاسی

عباسعلی منصوری 
آرانی*


